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Passem a la següent pregunta, que formula la il·lustre dipu-
tada Marta Gallén al conseller d’educació .

Quan vosté vullga .

La senyora Gallén Peris:

Gràcies, president .

Senyor conseller Marzà, ¿quines actuacions s’estan portant a 
cap, des de la conselleria que vosté dirigix, sobre les condici-
ons a seguir en la realització de les curses de muntanya, acti-
vitats recreatives i BTT que discorren per terrenys forestals, 
fora d’espais naturals protegits?

Gràcies .

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyora diputada .

Li contestarà l’honorable conseller Vicent Marzà .

Quan vosté vullga, senyor conseller .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, senyora diputada .

Com que és una qüestió transversal, evidentment a nosaltres 
ens afecta com a Direcció General d’Esport, de la conselle-
ria competent en esport, també a la Conselleria d’Agricultura, 
Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural, i 
també a l’agència valenciana d’emergències .

En eixe sentit, la voluntat és compartida . És a dir, preservar 
que es puga fer esport i, per tant, que l’esport es puga practi-
car, i, al mateix temps, preservar i mantenir el medi ambient i 
les mesures de seguretat .

En eixa voluntat és en què estem treballant . I, precisament, 
per això, n’hi ha un grup de treball compartit que s’ha posat 
en marxa, entre altres coses, per a fer la revisió de la norma-
tiva existent, la que existia quan vam arribar i la que s’ha fet 
fins ara, i també perquè tots interpretem, de forma uniforme, 
en el mateix criteri .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Per a continuar formulant la pregunta, senyora Gallén, té 
vosté la paraula .

La senyora Gallén Peris:

Gràcies, president .

Gràcies, senyor conseller, per la seua resposta .

Té raó, és transversal . I per això jo li he formulat a vosté 
aquesta pregunta . Però també vull expressar un poc la situa-
ció que s’ha viscut .

Mire, la ciutadania ens demana als polítics que treballem per 
ells i que no caiguem en la temptació de canviar les coses 
que estan bé simplement perquè ho ha fet un altre partit . Li 
dic açò perquè, en relació a estes proves, sóc coneixedora 
que vostés estan muntant un bon guirigall per no aplicar la 
normativa del PP .

Mire, hi havia un decret preparat i consensuat en la federa-
ció d’esports de muntanya, clubs organitzadors i esportistes 
sobre estes curses . Però el seu govern no ha volgut aplicar-lo 
pel seu sectarisme .

Tot el contrari . El seu govern es va treure el seu propi decret 
de la màniga . Eixe és el diàleg d’este Consell, senyor Marzà . 
Un decret que no està consensuat ni en la federació d’es-
ports de muntanya ni en els clubs organitzadors ni en els 
esportistes .

I, mire, el seu decret està posant en risc totes les activitats 
esportives que se realitzen en la Comunitat Valenciana . De 
fet, s’han suspés dos curses, una d’elles en la província de 
Castelló .

Li explicaré . El seu decret suspenia inicialment estes curses . 
Després, recularen i volien que els ajuntaments on trans-
corrien les curses foren qui decidiren si se feia la prova o no . 
Vostés, com sempre, llevant-se les puces i passant les respon-
sabilitats als ajuntaments; és una especialitat .

En tota la raó, els ajuntaments es van plantar i digueren que 
no . A més, moltes curses transcorren per diferents municipis 
a la vegada .

El resultat és que hui la gent no sap què fer perquè ningú els 
ha informat de res . Els permisos els arriben tard o bé després 
de la prova realitzada, o no els arriben . Els organitzadors no 
saben què fer . I estes proves, que tenen molts anys de tradi-
ció, se veuen en una tessitura que mai havien tingut .

Demanen autorització; vostés no contesten . Suspenen les 
curses en el mateix moment i amb tota la gent preparada . 
Després, els diuen que les facen, però de forma oficiosa. 
Incongruència, inseguretat pura i dura .

Sabem que el decret que havia fet el PP i que estava consen-
suat per la federació d’esports de muntanya, clubs organitza-
dors i esportistes, haguera evitat tot açò . Si eixe decret que 
ja estava fet s’hagués posat en marxa, tot este desgavell no 
haguera passat . Però, clar, ho havia fet el PP .

També sabem que el director d’esports va traslladar als clubs 
i organitzadors que això era un tema de medi ambient i no 
d’esports . Està clar que el decret ve de medi ambient, però el 
que està més clar encara és que afecta al cent per cent a l’es-
port de muntanya .
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La conselleria que vosté presidix deu col·laborar, coordi-
nant-se i, per suposat, reunint-se en la federació d’esports de 
muntanya, clubs, organitzadors i esportistes . Totes les proves 
que se realitzen s’han de publicitar en tres, sis, inclús un any 
abans de la prova, depén del nivell .

Els organitzadors, tal com estan avui les coses, estan molt 
preocupats pel risc que corren totes les curses de munta-
nya de la Comunitat Valenciana . La província de Castelló és la 
que més proves realitza de tota la Comunitat Valenciana . Les 
proves són de caràcter nacional i internacional, i l’any que ve 
la MIM serà campionat del món .

Espere . . ., esperem que tot este desgavell estiga solucionat 
pel bé dels esportistes i el turisme on se fan estos esdeveni-
ments esportius . Cal recordar que tots els municipis on es 
realitzen este tipus de proves tenen en elles el millor escapa-
rate per a poder promocionar els pobles de l’interior .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora diputada .

Conseller, té vosté la . . .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, diputada .

Dir-li que, si no és que n’hi haja un decret o el decret que n’hi 
ha . . . No hem fet ningun decret nosaltres . Per tant, no n’hi ha 
ninguna aplicació de cap decret . El decret que estem aplicant 
és de 2008 . I el que s’ha fet després és una resolució que el 
desenvolupa, i eixa és la resolució que també s’està mirant .

En el decret seu, de l’any 2008, per tant que està vigent més 
de huit anys i que si generava problemes anteriorment igual és 
que miraven cap a un altre costat o no, però ahí dictava molt 
clar que en preemergència 3, en preemergència 3 no es podien 
fer determinades activitats esportives . I això és el que diu el 
decret seu, el de 2008, que és el que s’ha estat aplicant fins ara.

I donar també dades . Vosté ha dit que n’hi han 2 curses que 
s’han suspés; se n’han demanat 87, en este període . Per tant, 
al 97,7% s’ha donat permís . És a dir, que no . . ., estem generant 
una alarma del 2,3% i no del 97,7 que s’ha anat autoritzant .

Dit això, ¿s’ha de revisar la normativa? Sí, clar que sí . Per això 
hem fet eixa comissió . ¿S’ha de fer una nova ordre, un nou 
decret, que determine de millor manera i que done equilibri –
que des de 2008 a ara han canviat molt les coses–, que done 
equilibri a la pràctica esportiva en la preservació del medi 
ambient i també en la prevenció de riscos, com poden ser els 
incendis forestals, que n’hi han i que tenim eixa necessitat de 
prevenció? Sí . Per això està la normativa de caire transversal, 
eixa comissió; i, per tant, anem a canviar .

Li informe també que ahir mateix la consellera de medi ambi-
ent . . ., per allò que deia, que evidentment que estem coor-
dinats i estem en el mateix posicionament; de fet, la posi-
ció és la mateixa: s’ha de realitzar esport, s’ha de previndre 
i hem de buscar eixe punt, s’ha de canviar la normativa . Ahir 
mateix, la consellera de medi ambient va signar una resolució 
que anul·la l’anterior resolució, per tant, que ja no té ningun 
efecte l’anterior resolució, i que inicia el tràmit per a una 
nova normativa i que es puga adaptar . . ., i que totes les carre-
res que vosté ha dit es puguen fer, que es tinguen les condici-
ons necessàries perquè es preserve també el medi ambient, i 
que puguem arribar a eixe equilibri .

I, sobretot, la voluntat, tant de la conselleria de medi ambi-
ent, com de l’agència valenciana d’emergències com la 
Direcció General d’Esport de la nostra conselleria, és preser-
var les dos qüestions: l’esport, el medi ambient i la preven-
ció de riscos . Això és possible fer-ho, cal canviar la normativa . 
Ahir mateix es va signar eixa resolució que iniciava el proce-
diment per a canviar la normativa i que derogava l’anterior 
resolució .

Per tant, continuem de moment fins a la nova normativa, en 
la normativa del 2008, que és la que estava d’aplicació fins 
ara . I estem segurs que en eixa comissió formada pels dife-
rents agents competents podrem arribar a solució i podrà 
haver-hi esport, i al mateix temps preservar el medi ambient .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, que formula la il·lustre dipu-
tada Noelia Hernández a l’honorable conseller d’Hisenda i 
Model Econòmic .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señor president .

Desde la última crisis, desde la crisis de 2007, estamos siendo 
testigos de un fenómeno de concentración bancaria que 
cada vez es más evidente en nuestro país . Vamos camino de 
quedarnos prácticamente con cuatro o cinco entidades finan-
cieras en nuestro país, mucho fruto de la deficiente gestión 
de algunas de las entidades, sobre todo las cajas de ahorros .

Este proceso de concentración bancaria ha llevado a que 
muchas de estas entidades hayan cerrado oficinas con crite-
rios de rentabilidad, olvidándonos que las entidades financie-
ras son empresas, pero que los servicios que prestan también 
tienen un carácter social. Y normalmente las oficinas que se 
están cerrando, muchas de ellas están en municipios muy 
pequeños .

Muchas veces se nos dice que la alternativa a las oficinas 
bancarias hoy en día es internet, pero tenemos que recordar 
que en muchos de estos municipios bancarios ni siquiera hay 
redes de telecomunicaciones . O la falta, el mapa de cero g 


